

國立雲林科技大學辦理國家科學及技術委員會博士生研究獎學金試辦要點

113年3月4日研究發展處會議訂定通過

113年3月26日112學年度第7次行政會議訂定通過

113年8月19日研究發展處會議修定通過

113年9月10日113學年度期初擴大行政會議修訂第8、9點通過

114年4月29日研究發展處會議修定第3、4、6、8點通過

114年5月13日113學年度行政會議修定第3、4、6、8點通過

114年6月23日研究發展處會議修定第3點通過

114年11月18日114學年度第3次行政會議修定第3點通過

一、國立雲林科技大學（以下簡稱本校）為充實科研人才基盤及儲備核心戰略產業人才，獎勵拔尖、具有研究潛力之博士生，支持其安心、專心從事研究工作，依據「國家科學及技術委員會博士生研究獎學金試辦方案」，特訂定「國立雲林科技大學辦理國家科學及技術委員會博士生研究獎學金試辦要點」（以下簡稱本要點）。

二、本要點之經費來源為國家科學及技術委員會（以下簡稱國科會）博士生研究獎學金。

三、獎勵對象及請領資格：

註冊並在學之博士生，一年級新生優先。

如有下列情形之一者，不得請領本獎學金：

（一）於公私立機構從事專職全時之有給職工作或以在職生身分報考者。

（二）以香港、澳門及大陸地區學生身分入學者。

（三）錄取後辦理休學、保留入學資格或未完成註冊者。

（四）已支領同屬政府部門獎學金性質經費者。

四、獎勵金額及期限：

每名博士生每月獎學金四萬元，最多獎勵三年；於三年內畢業者，獎勵至畢業當月止。獎勵金額全數由國科會負擔。

五、本校成立博士生研究獎學金審查委員會（以下簡稱審查委員會），由副校長擔任召集人，研發長、教務長、國際事務長、各學院院長、主計主任組成。審查委員應遵守利益迴避及保密原則。

六、申請獎勵審查程序：

(一)各領域博士生研究獎學金名額分配原則：係依前一年國科會專題研究計畫經費之各院貢獻百分比進行名額分配，基於領域平衡考量，人文領域研究計畫經費加權為百分之一百五十，進行前述計算人文社會領域獎勵分配名額。

(二)評選資料：申請獎學金之博士生備妥以下評選項目之資料：

1. 申請表。
2. 指導教授推薦信。
3. 大學以上歷年成績單。
4. 研究計畫書。
5. 其他審查資料（如語言能力證明、推薦信、學位論文、已發表之期刊論文、研討會論文、專書或技術報告、獲獎紀錄、相關研發成果等）。

(三)評選標準：

1. 學業成績(30%)：碩士學業平均GPA成績，本校學生逕行修讀博士學位者，以大學GPA成績計。
2. 研究潛力(30%)：歷年相關學術研究表現(學位論文、已發表之期刊論文、研討會論文、專書或技術報告等)、獲得論文或相關研究競賽獎項或其他性質相當且有足以佐證之資料。
3. 研究計畫(30%)：由本校教授指導、規劃、參與之研究計畫內容及預期成果等。
4. 其他有利條件(10%)：具有講師資格、研究工作經驗等。
5. 依本校學生逕修讀博士學位辦法申請逕行修讀博士學位，成為本校博士班一年級新生加20分。本校碩士畢業生加10分。

(四)審查機制：由所屬院級單位就申請人資料進行初審，決定推薦人選，送審查委員會進行複審，並擇優正取及備取數名。

(五)甄審時間與結果公告：依國科會相關規定辦理。

七、獎勵期間有下列情形之一者，取消其獎勵資格：

- (一)休學、退學或於公私立機構從事專職工作，自事實發生日次月起停發獎學金。
- (二)逕行修讀博士學位學生轉入或轉回碩士班就讀，自事實發生日次月起停發獎學金。
- (三)受獎博士生有偽造、變造或提供不實資料經查證屬實，追繳已領之獎學金。

前項取消獎勵資格所遺留之獎勵名額，由各院所送交之備選名單遞補，續領該期獎學金。

八、獎勵對象評量及成果效益追蹤機制：

(一)考評作業：

1. 定期評量：核定獎勵期間，推薦系所及指導教授應負督導責任，積極培育博士班研究生研究經驗及能力。
2. 考評作業：每學年度召開一次，受獎勵學生應於每年七月份，繳交學年度研究成果報告。評量面向及其權重比率依各學院研究領域性質及博士生研究培育階段為考量，每學年度自選各面向評量指標權重比率範圍如下：
 - (1)國內外學術研討會發表：30%至50%。
 - (2)期刊論文發表：30%至60%。
 - (3)國外研究進修：0%至20%。
 - (4)修課成績：0%至20%。
 - (5)研究工作表現(指導教授評量)：0%至40%。

研究成果報告需經指導教授初評及所屬系所複核後，提報審查委員會進行評鑑。評鑑不及格者，得取消其獎學金。

(二)獎勵成果效益追蹤機制：受核定獎勵對象於博士學位口試前通知研發處，提交學術專業表現成果報告書一份(含電子檔)，於離校前送至研發處兩本博士論文定稿本，並由研發處辦理該獎勵對象畢業後三年內之流向追蹤及提交委員會報告。

九、本要點未盡事宜，依國科會及本校相關規定辦理。

十、本要點經行政會議審議通過，陳請校長核定後實施，修正時亦同。

國立雲林科技大學
National Yunlin University of Science and Technology
國家科學及技術委員會博士生研究獎學金試辦方案
NSTC Graduate Research Fellowship (NSTC-GRF) Pilot Program

Approved by the Research and Development Office Meeting on March 4, Year 2024.

Approved by the 7th Administrative Meeting of the 112th Academic Year on March 26, Year 2024.

Revised and approved by the Research and Development Office Meeting on August 19, Year 2024.

Revised (Items 8 and 9) and approved by the Expanded Administrative Meeting at the Beginning of the 113th Academic Year on September 10, Year 2024.

Revised (Items 3, 4, 6, and 8) and approved by the Research and Development Office Meeting on April 29, Year 2025.

Revised (Items 3, 4, 6, and 8) and approved by the Administrative Meeting of the 113th Academic Year on May 13, Year 2025.

Revised (Item 3) and approved by the Research and Development Office Meeting on June 23, Year 2025.

Revised (Item 3) and approved by the 3rd Administrative Meeting of the 114th Academic Year on November 18, Year 2025.

- I. The National Yunlin University of Science and Technology (hereinafter referred to as Yuntech) aims to strengthen the foundation of scientific research talents and reserve core strategic industry talents, encourage outstanding doctoral students with research potential, and support them to concentrate on their research work. In accordance with the "National Science and Technology Council Doctoral Research Scholarship Pilot Program", the "National Yunlin University of Science and Technology Guidelines for the Implementation of the National Science and Technology Council Doctoral Research Scholarship Pilot Program" (hereinafter referred to as these Guidelines) are hereby established.
- II. The funding source for these Guidelines is the National Science and Technology Council (hereinafter referred to as NSTC) Doctoral Research Scholarship.
- III. Eligibility for the Scholarship:
 - Currently enrolled doctoral students and first-year students will be given priority.
 - Those who fall under any of the following circumstances are not eligible for this scholarship: (I) Employed full-time in a public or private institution, or admitted as an in-service student.
 - (II) Admitted as a student from Hong Kong, Macao, or Mainland China.
 - (III) Defers admission, suspends studies, or fails to complete registration after admission.
 - (IV) Already receiving a scholarship or funding of the same nature from a government agency
- IV. Scholarship Amount and Duration:
 - Each recipient will receive NTD 40,000 per month for up to three years. For those

graduating within three years, the scholarship will be awarded until the month of graduation.

V. YunTech shall establish a Doctoral Research Scholarship Review Committee (hereinafter referred to as "the Review Committee"). The Review Committee shall be convened by the Vice President and composed of the following members: the Dean of Research and Development, the Dean of Academic Affairs, the Dean of International Affairs, the Deans of each College, and the Director of Accounting. Review committee members shall abide by the principles of interest avoidance and confidentiality. Review committee members shall comply with the Conflict of Interest and Confidentiality Principles.

VI. Application and Review Procedure:

(I) Principles for allocation of doctoral research scholarship quotas: The allocation of doctoral research scholarship quotas for each field shall be based on the percentage contribution of each college's research project funding from the National Science and Technology Council (NSTC) in the previous year. To ensure balance across different academic fields, research project funding for the humanities shall be weighted at 150% in the calculation. The resulting adjusted figure shall be used to determine the allocation of scholarship quotas for the humanities and social sciences field.

(II) Review materials: Doctoral students applying for the scholarship should prepare the following review items:

- A. Application form.
- B. Recommendation letter from the advisor.
- C. Official transcripts for all undergraduate and graduate studies.
- D. Doctoral research proposal.
- E. Other supporting materials (e.g., language proficiency certificates, recommendation letters, thesis, awards, publications, related R&D achievements).

(III) **Evaluation Criteria:**

A. Academic Performance (30%)

The average GPA of the master's degree. For applicants from this University who have been admitted directly to a doctoral program, the undergraduate GPA is adopted.

B. Research Potential (30%)

Relevant academic research performance (theses, publications, research awards).

C. Research Proposal (30%)

Content and expected outcomes of a research proposal supervised by the faculty member of Yuntech.

D. Other Supporting Materials (10%)

Certified lecturer, research-related work experience, or other relevant credentials.

E. Applicants who apply for a doctoral degree under the “Operating Rules for Direct Admission to Ph.D. Programs” and enroll as freshmen at Yuntech will receive 20 points. Master's graduates from Yuntech will receive 10 points.

(IV) Review mechanism: The applicant's respective college shall conduct a preliminary review of the submitted materials and determine the recommended candidates. These candidates will then be forwarded to the Review Committee for a secondary review. The Review Committee will select a number of top candidates and alternates based on this assessment.

(V) Review time and announcement of results: In accordance with the relevant regulations of the NSTC.

VII. If any of the following circumstances occur during the scholarship period, the scholarship eligibility will be cancelled:

(I) The recipient suspends, withdraws, or engages in full-time work at a public or private institution, the scholarship will be discontinued from the month following the date of the occurrence.

(II) The recipient who is directly pursuing a doctoral degree transfers to or returns to a master's program, the scholarship will be discontinued from the month following the date of the occurrence.

(III) The recipient is found to have forged, altered, or provided false information, any disbursed scholarship funds shall be reclaimed

If a recipient becomes ineligible, the scholarship will be awarded to the college's alternates for the remaining period.

VIII. Evaluation and Tracking Mechanism:

(I) Evaluations:

A. Regular evaluation: During the approved scholarship period, the recommending department and the supervising professor should take on the responsibility of supervision and actively cultivate the research experience and ability of doctoral students.

B. Evaluation operations: An evaluation is held once every academic year. Scholarship recipients should submit an annual research achievement report in July each year. The aspects and their weight ratios for evaluation are selected each academic year based on the nature of the research field of each college and the stage of doctoral student

research cultivation, as follows:

(A) Presentation at domestic and international academic conferences:

30% to 50%.

(B) Publication of journal articles: 30% to 60%.

(C) Overseas research or advanced study: 0% to 20%.

(D) Course grades: 0% to 20%.

(E) Research performance (evaluation written by the advisor): 0% to 40%.

The research achievement report must first undergo an initial review by the supervisor and a subsequent recheck by the applicant's department, and then be submitted to the Review Committee for evaluation. Scholarship recipients who fail to pass this evaluation may have their scholarship revoked.

(II) Performance Tracking: The recipients should notify the Office of Research and Development before their doctoral degree oral examination, submit one academic professional performance achievement report (including an electronic file), and submit two final versions of the doctoral dissertation to the Office of Research and Development before leaving school. Recipients are required to participate in post-graduation career tracking for three years, and the Office of Research and Development will report to the committee.

IX. Matters not addressed in these Guidelines shall be handled in accordance with the regulations of the NSTC and Yuntech.

X. These guidelines shall take effect upon review and approval by the Administrative Meeting, followed by the President's approval. The same procedure shall apply to any amendments.

國立雲林科技大學辦理國家科學及技術委員會
博士生研究獎學金申請表

National Yunlin University of Science and Technology application form for the National Science and Technology Council Doctoral Research Scholarship

填表日期：年 月 日

Date:(Y) (M) (D)

一、申請人基本資料 Personal Information

學院 College		系所單位 Department	
姓名 Name		指導教授 Supervisor	
學號 Student ID No.		連絡電話 Contact number	

二、檢附文件清單（請依序檢附以下資料）
Checklist (Please attach the following documents in order)

文 件 名 稱 Names of Documents	已檢附者請勾選 Please check(V) once attached
1. 申請表 1. Application Form (with comments from the college)	<input type="checkbox"/>
2. 指導教授推薦信 2. Recommendations of the Supervisor	<input type="checkbox"/>
3. 歷年成績單 3. Transcript for All Semesters	<input type="checkbox"/>
4. 研究計畫書 4. study plan (2 pages)	<input type="checkbox"/>
5. 其他可供參考資料(如獲獎紀錄、相關研發成果證明等) 5. Supplementary Documents (e.g., awards and achievements, relevant research and development results, ...)	<input type="checkbox"/>
6. 其他文件說明 (如各學院規定繳交之資料) 6. Other Documents (e.g., documents required by colleges)	

國立雲林科技大學
 National Yunlin University of Science and Technology
 國家科學及技術委員會博士生研究獎學金試辦方案
 NSTC Graduate Research Fellowship (NSTC-GRF) Pilot Program
 年度考評報告書
 Annual Evaluation Report

博士生姓名 Ph.D. Student Name	指導老師姓名 Advisor Name	
聯絡電話 Contact number		e-mail
所屬學院/系所 College/ Department		學號 Student No
Scholarship Report Grade Level	<input type="checkbox"/> 博士班一年級 First-Year <input type="checkbox"/> 博士班二年級 Second-Year <input type="checkbox"/> 博士班三年級 Third-Year <input type="checkbox"/> 博士班____年級 Program____Year	
<p>一、學生自評(過去一年完成的修課、研究等工作條列及簡述，以五頁為限，並檢附成績單/發表證明/接受函/佐證資料)</p> <p>Student Self-Evaluation (Provide a list and brief description of coursework, research, and other academic activities completed in the past year. The report should not exceed five pages. Attach relevant transcripts, publication certificates, acceptance letters, and other supporting documents.)</p> <p>(一)國內外學術研討會發表：30%至50%。Presentation at domestic and international academic conferences: 30% to 50%.。</p> <p>(二)期刊論文發表：30%至 60%。Publication of journal articles: 30% to 60%。</p> <p>(三)國外研究進修：0%至 20%。Overseas research or advanced study: 0% to 20%.。</p>		

二、修課成績：0%至 20%。Course grades: 0% to 20%。

二、研究工作表現(由指導教授撰寫評量)：0%至 40%。Research performance (evaluation written by the advisor): 0% to 40%.

本人同意就讀期間不在外兼職，並配合完成畢業後3年之流向調查。

I agree not to hold any part-time jobs during my study period and to cooperate with post-graduation career tracking for three years.

簽名 Student Signature: _____

指導教授、主任、院長針對學生自評給予評量，並請勾選是否推薦:

指導教授: 推薦 不推薦 簽章: _____

系所主任: 推薦 不推薦 簽章: _____

學院主管: 推薦 不推薦 簽章: _____

中華民國 年 月 日